
negatiu i les complexes. 
També va recomanar expli-
car-li en tot moment què se 
li fa i el perquè, ja que “si no 
saben què passa, se senten 
confosos”.   

Sobre comunicació, Cucu-
rella va assegurar que “no es 

comunica només amb parau-
les, sinó també amb gestos, 
mirades, tacte, entorn i to 
de veu, i per fer-se entendre 
amb els malalts cal fer ús 
de tots els mitjans”. De tots 
els recursos, va destacar el 
tacte i el somriure: “Són molt 

importants, ja que trans-
meten estats d’ànim i ens 
fan sentir vius”. Per això, va 
recomanar als fisioterapeu-
tes “ser bons observadors” i 
tocar la persona perquè “se 
senti ben acompanyada”, va 
dir. 

Vic

David Pujols

La delegació d’Osona i el 
Ripollès del Col·legi de Fisi-
oterapeutes de Catalunya 
va organitzar, aquest dijous 
al vespre, la conferència 
“Paraules que es veuen”, 
destinada a oferir alguns 
recursos per millorar la 
comunicació entre els pro-
fessionals del sector i els 
malalts d’Alzheimer. 

L’encarregada de fer la xer-
rada va ser Eulàlia Cucurella, 
presidenta de la Fundació 
Alzheimer de Catalunya, 
que va explicar que les 
malalties degeneratives són 
molt dures, perquè canvien 
el caràcter i l’expressió del 

malalt: “La malaltia pot tras-
tornar la persona, però no la 
fa desaparèixer”, va dir. 

Cucurella va explicar que 
les demències afecten abans 
les capacitats d’expressió que 
les de comprensió, de mane-
ra que el malalt comprèn 
què se li diu però és incapaç 
de respondre. Per això, s’ha 
d’evitar parlar davant del 
malalt com si aquest no 
entengués res, ja que, segons 
va dir, “una persona amb 
demència hi comprèn fins a 
la mort”.

Cucurella va incidir també 
que aquest tipus de malalts 
perden ràpidament la memò-
ria recent, de manera que, a 
l’hora de comunicar-se amb 
ells, cal evitar les frases en 

Una conferència explica a Vic com comunicar-se 
amb persones amb malalties degeneratives

Dilluns, 13 d’octubre de 2008
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Unes cinquanta persones van assistir a la xerrada de la presidenta de la Fundació Alzheimer de Catalunya
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L’Ajuntament estudia fer una entrada al pàrquing de la Plaça des del carrer Verdaguer

L’Ajuntament ha encarregat un estudi de viabilitat a Saba

Vic vol obrir una entrada 
al pàrquing de la Plaça 
des del carrer Verdaguer

Vic

J.M.

L’Ajuntament de Vic manté 
la voluntat de pacificar el 
trànsit al centre de la ciutat i 
reduir-ne la circulació roda-
da. Ha encarregat un estudi a 
Saba, l’empresa concessionà-
ria del pàrquing soterrani de 
la plaça Major de Vic, perquè 
analitzi la viabilitat d’obrir 
una entrada directa al recin-
te des del carrer Verdaguer. 
En cas que tirés endavant, 
els cotxes podrien accedir-

hi sense haver de voltar per 
totes les rambles, el Portalet 
i travessar tot el Passeig. Des 
de l’Ajuntament han confir-
mat que fins al moment ja 
s’han fet les primeres reuni-
ons amb Saba, tot i que enca-
ra no s’ha concretat l’obra en 
ferm fins que quedi clar si és 
factible o no.

Aquesta estratègia de paci-
ficació del trànsit se suma 
a altres mesures que ja ha 
impulsat el consistori, que 
ha anat potenciant l’ús de les 
vies de circumval·lació. Al 

pàrquing soterrani del Pas-
seig també s’hi podrà entrar 
des del nou vial que s’obrirà 
com a prolongació del carrer 
Pare Coll. Deixant el carrer 
del Bisbe Torres i Bages amb 
un únic sentit de circulació, 
actualment només d’entrada 
al centre, també s’ha contri-
buït a reduir el trànsit rodat: 
ara pel Portalet només hi 
circulen els cotxes que volen 
anar cap al carrer Manlleu o 
Verdaguer, però per sortir de 
Vic han de passar pel sud de 
la ciutat.

Secrets per als 
fisioterapeutes

Recollida de firmes 
contra l’ascensor del 
pont Vell de Roda

Roda de Ter Un grup de per-
sones ha convocat per aquest 
dimarts una assemblea a 
Roda per encetar la recollida 
de firmes contra l’ascensor 
que s’ha posat al pont Vell. 
L’assemblea està prevista a 
les 9 del vespre a l’Aula de 
Cultura de la Caixa de Man-
lleu i s’hi llegirà un manifest 
on es demana a l’Ajunta-
ment que retiri l’ascensor 
panoràmic. La Plataforma 
Recuperem el Pont Vell, que 
és com es signa la convocatò-
ria, considera que l’ascensor 
desvirtua la imatge històrica 
del pont i és un atemptat al 
patrimoni artístic. A més, 
creuen que el seu manteni-
ment costarà més diners als 
rodencs.

Moià aprova refer 
l’espai de l’antiga 
fàbrica BCH

Moià Amb només els 7 vots 
favorables de l’equip de 
govern (CiU), el ple de Moià 
va aprovar la modificació 
puntual del Pla General que 
preveu requalificar l’espai 
de l’antiga fàbrica BCH, ara 
industrial, a residencial. 
Es tracta d’una parcel·la de 
7.530 metres quadrats, dels 
quals 2.800 seran per a habi-
tatge, 700 per a equipaments, 
1.700 de zona verda i 2.300 
estaran destinats a vials i 
carrers. Els cinc regidors del 
MAP/ERC que hi van votar 
en contra va fer evident que 
tot i que el dictamen “és 
correcte, el joc de dades i 
números, com sempre, està 
malament”. El regidor socia-
lista es va abstenir. J.C.

L’oposició de 
Taradell critica 
la gestió        
de l’equip      
de govern

Taradell

L.M.

El grup municipal d’Esquer-
ra Republicana de Taradell 
va fer balanç divendres de 
la gestió de l’Ajuntament 
del municipi en un acte al 
centre cultural. Els cinc 
regidors d’ERC van repassar 
davant una seixantena de 
persones totes les actua-
cions que s’havien fet des 
de les diverses regidories 
i van culpar l’Ajuntament 
“d’una mala gestió, només 
dedicada a les obres sense 
pensar en les persones”. 
Jordi Freixas va parlar de “la 
poca voluntat dels regidors” 
i va culpar Josep Munmany 
i Lluís Verdaguer de cons-
truir “unes infraestructures 
molt maques però buides de 
contingut” i va afegir que 
“a l’equip de govern només 
els importen les pedres i no 
les persones”. Salvador Clot, 
que s’estrenava com a regi-
dor en substitució de Rosa 
Morales, va parlar de temes 
de joventut: “Tant el passat 
consistori com aquest tenen 
el jovent oblidat”, va dir. Llu-
ís Rodríguez va tocar el tema 
de l’economia i l’esport. Per 
ell, “dos temes dels quals hi 
ha poc per parlar perquè des 
de l’Ajuntament no s’ha fet 
res”. Rodríguez va comentar 
que “s’ha d’ajudar a la crea-
ció de noves empreses” i va 
acabar dient que “la Regido-
ria d’Esports no existeix”.


